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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 
____________ 

 
STANDARD DATA ELEMENT TYPES WITH ASSOCIATED  

CLASSIFICATION SCHEME FOR ELECTRIC COMPONENTS –  
 

Part 2: EXPRESS dictionary schema 
 
 

FOREWORD 

1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 
all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, 
Technical Reports, Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC 
Publication(s)”). Their preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested 
in the subject dealt with may participate in this preparatory work. International, governmental and non-
governmental organizations liaising with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely 
with the International Organization for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by 
agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees.  

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence 
between any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in 
the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications.  

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of 
patent rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

International Standard IEC 61360-2 has been prepared by subcommittee 3D: Product 
properties and classes and their identification, of IEC technical committee 3: Information 
structures, documentation and graphical symbols. 

It has the status of a horizontal standard in accordance with IEC Guide 108. 

This third edition cancels and replaces the second edition published in 2002, and its 
Amendment 1 (2003). It is a technical revision. 

This edition includes the following significant technical changes with respect to the previous 
edition: 

– separation of concepts between characterization class and categorization class; 

– introduction of value constraints on classes and properties; 

– addition of various new subtypes for data types, including rational_type; 

– improvement on the representation of unit of measurement.  
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The text of this standard is based on the following documents: 

FDIS Report on voting 

3D/196/FDIS 3D/204/RVD 

 
Full information on the voting for the approval of this standard can be found in the report on 
voting indicated in the above table. 

This publication has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

A list of all parts of the IEC 61360 series can be found, under the general title Standard data 
elements types with associated classification scheme for electric components, on the IEC 
website. 

The committee has decided that the contents of this publication will remain unchanged until 
the stability date indicated on the IEC web site under "http://webstore.iec.ch" in the data 
related to the specific publication. At this date, the publication will be  

• reconfirmed, 
• withdrawn, 
• replaced by a revised edition, or 
• amended. 

This corrected version of IEC 61360-2:2012 incorporates the following correction: 

– update of Figure 11 – Entity hierarchy for the type system 



 – 8 – 61360-2 © IEC:2012 

INTRODUCTION 

The common ISO/IEC dictionary schema presented here is based on the intersection of the 
scopes of the following standards: 

– IEC 61360-1; 
– ISO 13584-42. 

Relevant parts of the scope clauses of these standards include the following: 

IEC 61360-1:2009 

“This part of IEC 61360 provides a firm basis for the clear and unambiguous definition of 
characteristic properties (data element types) of all elements of electrotechnical systems from 
basic components to subassemblies and full systems. Although originally conceived in the 
context of providing a basis for the exchange of information on electric/electronic components, 
the principles and methods of this standard may be used in areas outside the 
originalconception such as assemblies of components and electrotechnical systems and 
subsystems.” 

ISO 13584-42:2010 

“This part of ISO 13584 specifies the principles to be used for defining characterization 
classes of parts and properties of parts which provide for characterizing a part independently 
of any particular supplier-defined identification. 

The rules and guidelines provided in this part of ISO 13584 are mandatory for the 
standardization committees responsible for creating standardized characterization hierarchies. 

The use of these rules by suppliers and users is recommended as a methodology for building 
their own hierarchies.” 

IEC SC3D and ISO TC184/SC4 agreed NOT to change and/or modify the presented 
EXPRESS model independent of each other in order to guarantee the harmonization and the 
reusability of the work from both committees. Requests for amendments should therefore be 
sent to both committees. These requests should be adopted by both committees before 
modifying the EXPRESS information model 
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STANDARD DATA ELEMENT TYPES WITH ASSOCIATED  
CLASSIFICATION SCHEME FOR ELECTRIC COMPONENTS –  

 
Part 2: EXPRESS dictionary schema 

 
 
 

1 Scope 

This part of IEC 61360 series provides a formal model for data according to the scope as 
given in IEC 61360-1 and ISO 13584-42, and thus provides a means for the computer-
sensible representation and exchange of such data. 

The intention is to provide a common information model for the work of IEC SC3D and 
ISO TC184/SC4, thus allowing for the implementation of dictionary systems dealing with data 
delivered according to either of the standards elaborated by both committees. 

The scope of this part of IEC 61360 is the common ISO/IEC dictionary schema based on the 
intersection of the scopes of the two base standards IEC 61360-1 and ISO 13584-42. 

The presented EXPRESS model represents a common formal model for the two standards 
and facilitates a harmonization of both. 

The IEC 61360-2 forms the master document. ISO 13584-42 contains a copy of the 
IEC 61360-2 EXPRESS model in an informative annex 

In a number of clauses, where the common EXPRESS model allows more freedom, IEC has 
defined more restrictions which are found in the methodology part of IEC 61360-1. 

Two schemas are provided in this part of IEC 61360 defining the two options that may be 
selected for an implementation. Each of these options is referred to as a conformance class. 

– The ISO13584_IEC61360_dictionary_schema2 provides for modelling and 
exchanging technical data element types with associated classification scheme used in the 
data element type definitions. It constitutes conformance class 1 of this part of IEC 61360. 

– The ISO13584_IEC61360_language_resource_schema provides resources for permitting 
strings in various languages. It has been extracted from the dictionary schema, since it 
could be used in other schemata. It is largely based on the support_resource_schema from 
ISO 10303-41:2000, and can be seen as an extension to that. It allows for the usage of one 
specific language throughout an exchange context (physical file) without the overhead introduced 
when multiple languages are used. 

When used together with ISO 10303-21, each schema defines one single exchange format. 
The exchange format defined by conformance class 1 is fully compatible with the ISO 13584 
series. 

2 Normative references 

The following referenced documents are indispensable for the application of this document. 
For dated references, only the edition cited applies. For undated references, the latest edition 
of the referenced document (including any amendments) applies. 

IEC 61360-1:2009, Standard data elements types with associated classification scheme for 
electric items – Part 1: Definitions – Principles and methods  
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IEC 61360-DB, Standard data element types with associated classification scheme for electric 
components – Part 4: IEC reference collection of standard data element types and component 
classes  

ISO/IEC 8859-1:1998, Information techonology – 8-bit single-byte coded graphic character 
sets – Part 1: Latin alphabet No. 1 

ISO/IEC 10646-1, Information technology – Universal Multiple-Octet Coded Character Set 
(UCS) – Part 1: Architecture and Basic Multilingual Plane 

ISO/IEC 14977, Information technology – Syntactic metalanguage – Extended BNF 

ISO 639 (all parts), Codes for the representation of names of languages 

ISO 843:1997, Information and documentation – Conversion of Greek characters into Latin 
characters 

ISO 3166-1, Codes for the representation of names of countries and their subdivisions – 
Part 1: Country codes 

ISO 4217:2008, Codes for the representation of currencies and funds 

ISO 8601:2004, Data elements and interchange formats – Information interchange – 
Representation of dates and times 

ISO 10303-11:2004, Industrial automation systems and integration – Product data 
representation and exchange – Part 11: Description methods: The EXPRESS language 
reference manual 

ISO 10303-21:2002, Industrial automation systems and integration – Product data 
representation and exchange – Part 21: Implementation methods: Clear text encoding of the 
exchange structure 

ISO 10303-41:2000, Industrial automation systems and integration – Product data 
representation and exchange – Part 41: Integrated generic resources: Fundamentals of 
product description and support 1 

ISO 13584-26:2000, Industrial automation systems and integration – Parts library – Part 26: 
Logical resource: Information supplier identification 

ISO 13584-42:2010, Industrial automation systems and integration – Parts library – Part 42: 
Description methodology: Methodology for structuring parts families 

3 Terms and definitions 

For the purposes of this document, the following terms and definitions apply. 

3.1  
abstract class  
class of which all members are also members of one of its subclasses 

___________ 
1 A new edition of ISO 10303-41 was published in 2005. 
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COMMISSION ÉLECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE 
____________ 

 
TYPES NORMALISÉS D'ÉLÉMENTS DE DONNÉES AVEC PLAN  
DE CLASSIFICATION POUR COMPOSANTS ÉLECTRIQUES –  

 
Partie 2: Schéma d'un dictionnaire EXPRESS 

 
 

AVANT-PROPOS 

1) La Commission Electrotechnique Internationale (CEI) est une organisation mondiale de normalisation 
composée de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a 
pour objet de favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les 
domaines de l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI – entre autres activités – publie des Normes 
internationales, des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au 
public (PAS) et des Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de la CEI"). Leur élaboration est confiée à des 
comités d'études, aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les 
organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec la CEI, participent 
également aux travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), 
selon des conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de la CEI 
intéressés sont représentés dans chaque comité d’études. 

3) Les Publications de la CEI se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de la CEI. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que la CEI 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; la CEI ne peut pas être tenue responsable 
de l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de la CEI dans leurs publications 
nationales et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de la CEI et toutes publications 
nationales ou régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) La CEI elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de la CEI. La CEI n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de 
certification indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à la CEI, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou 
mandataires, y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités 
nationaux de la CEI, pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre 
dommage de quelque nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais 
de justice) et les dépenses découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de la CEI ou de 
toute autre Publication de la CEI, ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication.  

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de la CEI peuvent faire 
l’objet de droits de brevet. La CEI ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits 
de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La Norme internationale CEI 61360-2 a été établie par le sous-comité 3D: Propriétés et 
classes des produits et leur identification, du comité d'études 3 de la CEI: Structures 
d'informations, documentation et symboles graphiques. 

Elle a le statut d’une norme horizontale conformément au Guide 108 de la CEI. 

Cette troisième édition annule et remplace la deuxième édition parue en 2002 et son 
Amendement 1 (2003). Elle constitue une révision technique.  

Cette édition inclut les modifications techniques majeures suivantes par rapport à l’édition 
précédente : 

– séparation des concepts entre la classe de categorisation et la classe de caractérisation; 

– introduction de contraintes de valeurs pour les classes et les propriétés; 
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– ajout de nouveaux sous-types différents pour les types de données, y compris l'entité 
rational_type ; 

– amelioration de la représentation de l'unité de mesure.  

Le texte de cette norme est issu des documents suivants: 

FDIS Rapport de vote 

3D/196/FDIS 3D/204/RVD 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de cette norme. 

Cette publication a été rédigée selon les Directives ISO/CEI, Partie 2. 

Une liste de toutes les parties de la série CEI 61360, présentées sous le titre général Types 
normalisés d’éléments de données avec plan de classification pour composants électriques, 
peut être consultée sur le site web de la CEI. 

Le comité a décidé que le contenu de cette publication ne sera pas modifié avant la date de 
stabilité indiquée sur le site web de la CEI sous "http://webstore.iec.ch" dans les données 
relatives à la publication recherchée. A cette date, la publication sera  

• reconduite, 
• supprimée, 
• remplacée par une édition révisée, ou 
• amendée. 
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INTRODUCTION 

Le schéma commun de dictionnaire ISO/CEI présenté ici est basé sur l'intersection des 
domaines d'application des normes suivantes: 

– CEI 61360-1; 
– ISO 13584-42. 

Les parties pertinentes des articles du domaine d'application de ces normes comprennent ce 
qui suit: 

CEI 61360-1:2009 

«La présente partie de la CEI 61360 donne une base solide pour la définition claire et non 
ambiguë des propriétés caractéristiques (types d’éléments de données) de tous les éléments 
des systèmes électrotechniques depuis les composants de base jusqu’aux sous-ensembles et 
aux systèmes complets. Bien qu’ils aient été conçus à l’origine dans l’optique de fournir une 
base pour l'échange d'information sur les composants électriques/électroniques, il est admis 
d’utiliser les principes et les méthodes contenus dans la présente norme dans des domaines 
autres que ceux de la conception d’origine comme les ensembles de composants et les 
systèmes et les sous-systèmes électrotechniques.» 

ISO 13584-42:2010 (disponible en anglais seulement) 

“Cette partie de l’ISO 13584 spécifie les principes à utiliser pour définir les classes de 
caractérisation des parties et les propriétés des parties qui caractérisent une partie 
indépendamment de toute identification particulière définie par  un fournisseur.  

Les règles et lignes directrices  données dans cette partie de l’ISO 13584 sont obligatoires 
pour les comités de normalisation responsables de la création de caractérisation  hiérarchisée 
normalisée.  

L’utilisation de ces règles par les fournisseurs et utilisateurs est  une méthodologie 
recommandée pour construire leur propre hiérarchie. ” 

Le SC 3D de la CEI et le TC184/SC4 de l'ISO ont convenu de NE PAS changer/et ou modifier 
le modèle EXPRESS proposé de manière indépendante l'un de l'autre afin de garantir 
l'harmonisation et la réutilisabilité du travail fourni par les deux comités. Par conséquent, il 
convient d'envoyer les demandes d'amendements aux deux comités. Il convient que ces 
demandes soient adoptées par les deux comités avant de modifier le modèle d'informations 
EXPRESS. 
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TYPES NORMALISÉS D'ÉLÉMENTS DE DONNÉES AVEC PLAN  
DE CLASSIFICATION POUR COMPOSANTS ÉLECTRIQUES –  

 
Partie 2: Schéma d'un dictionnaire EXPRESS 

 
 
 

1 Domaine d'application 

La présente partie de la série CEI 61360 fournit un modèle formel pour les données 
conformément au domaine d'application donné dans la CEI 61360-1 et l'ISO 13584-42 et, 
donc, fournit un moyen pour la représentation et l'échange des données interprétables par un 
ordinateur. 

L'intention est de fournir un modèle commun d'information pour le travail du SC 3D de la CEI 
et du TC184/SC4 de l'ISO, permettant ainsi la mise en œuvre de dictionnaires de systèmes 
traitant des données livrées conformément à l'une ou l'autre des normes établies par les deux 
comités. 

Le domaine d'application de la présente partie de la CEI 61360 est le schéma de dictionnaire 
commun ISO/CEI basé sur l'intersection des deux domaines d'application des deux normes de 
base CEI 61360-1 et ISO 13584-42. 

Le modèle EXPRESS proposé représente un modèle formel commun pour les deux normes et 
facilite leur harmonisation. 

La CEI 61360-2 constitue le document maître. L'ISO 13584-42 contient une copie du modèle 
EXPRESS de la CEI 61360-2 dans une annexe informative 

Dans un certain d'articles, où le modèle EXPRESS commun donne plus de liberté, la CI a 
défini un plus grand nombre de restrictions qui peuvent être consultées dans la partie 
méthodologie de la CEI 61360-1. 

Deux schémas sont fournis dans la présente partie de la CEI 61360 définissant deux options 
qui peuvent être sélectionnées pour une mise en œuvre. Chacune de ces options est appelée 
"classe de conformité". 

– L'ISO13584_IEC61360_dictionary_schema2 permet de prendre en charge la modélisation 
et l'échange de types d'éléments de données techniques avec le schéma de classification 
associé utilisé dans les définitions des types d'élément de données. Elle constitue la 
classe de conformité 1 de la présente partie de la CEI 61360. 

– L'ISO13584_IEC61360_language_resource_schema fournit des ressources si les chaînes 
le permettent dans des langues diverses. Elle a été extraite du schéma de dictionnaire, 
car elle pourrait être utilisée dans d'autres schémas conceptuels. Elle repose largement 
sur le support_resource_schema issu de l'ISO 10303-41:2000 et peut être vue comme une 
extension à cela. Elle permet l'utilisation d'une langue spécifique dans tout un contexte 
d'échange (Fichier physique) sans la surcharge introduite lorsque plusieurs langues sont 
utilisées. 

Lorsqu'il est utilisé avec l'ISO 10303-21, chaque schéma définit un seul format d'échange. Le 
format d'échange défini par la classe de conformité 1 est totalement compatible avec la série 
ISO 13584. 
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2 Références normatives 

Les documents de référence suivants sont indispensables pour l'application du présent 
document. Pour les références datées, seule l'édition citée s'applique. Pour les références 
non datées, la dernière édition du document de référence s'applique (y compris les éventuels 
amendements). 

CEI 61360-1:2009, Types normalisés d'éléments de données avec plan de classification pour 
composants électriques – Partie 1: Définitions – Principes et méthodes  

CEI 61360-DB, Standard data element types with associated classification scheme for electric 
components – Part 4: IEC reference collection of standard data element types and  
component classes (disponible en anglais seulement) 

ISO/CEI 8859-1:1998, Techonologies de l'information – Jeux de caractères graphiques codés 
sur un seul octet – Partie 1 : Alphabet latin n°1  

ISO/CEI 10646-1, Technologies de l'information – Jeu universel de caractères codés sur 
plusieurs octets (JUC) – Partie 1:Architecture et plan multilingue de base 

ISO/CEI 14977, Technologies de l'information – Métalangage syntaxique – BNF étendu 

ISO 639 (toutes les parties), Codes pour la représentation des noms de langue 

ISO 843:1997, Information et documentation – Conversion des caractères grecs en caractères 
latins 

ISO 3166-1, Codes pour la représentation des noms de pays et de leurs subdivisions – 
Partie 1: Codes de pays 

ISO 4217:2008, Codes pour la représentation des monnaies et types de fonds 

ISO 8601:2004, Éléments de données et formats d'échange – Échange d'information – 
Représentation de la date et de l'heure 

ISO 10303-11:2004, Systèmes d'automatisation industrielle et intégration – Représentation et 
échange de données de produits – Partie 11: Méthodes de description: Manuel de référence 
du langage EXPRESS 

ISO 10303-21:2002, Systèmes d'automatisation industrielle et intégration – Représentation et 
échange de données de produits – Partie 21: Méthodes de mise en application: Encodage en 
texte clair des fichiers d'échange 

ISO 10303-41:2000, Systèmes d'automatisation industrielle et intégration – Représentation et 
échange de données de produits – Partie 41: Ressources génériques intégrées: Principes de 
description et de support de produits1 

ISO 13584-26, Systèmes d'automatisation industrielle et intégration – Bibliothèque de 
composants – Partie 26: Ressource logique: Identification des fournisseurs d’information 

ISO 13584-42:2010, Systèmes d'automatisation industrielle et intégration – Bibliothèque de 
composants – Partie 42: Méthodologie descriptive: Méthodologie appliquée à la structuration 
des familles de pièces  
___________ 
1  Une nouvelle edition de l'ISO 10303-41 a été publiée en 2005. 




